
4. kongres hrvatskih arhitekata 

  

Udruženje hrvatskih arhitekata i Komora hrvatskih arhitekata organizirala je od 27. do 29. rujna 2013. 

godine 4. kongres hrvatskih arhitekata u Osijeku pod nazivom „ZEMLJA“. 

Ime Kongresa je višeznačno i simbolično: zemlja kao teritorij; zemlja kao osnovni element hrvatske 

razvojne i prostorne politike; zemlja kao izvor posla; zemlja kao element; zemlja kao podsjetnik na trajne 

i nikad uistinu vrednovane zasade umjetničke i intelektualne skupine "Zemlja", osnovane u jeku globalne 

krize 1929. godine i predvođene kolegom Dragom Iblerom. 

Kongres se održavao na dvije lokacije u gradu Osijeku. U Hrvatskom narodnom kazalištu održana su 

predavanja i okrugli stolovi na temu novih momenata za hrvatski prostor i arhitekturu, gdje se raspravljalo 

o zakonima, strategijama i njihovim provedbama te o planiranju i saniranju prostora u funkciji dovršenja 

postupaka legalizacije bespravno izgrađenih objekata. 

 

U Esseker centru održana su predavanja na temu energetske učinkovitosti, zelene gradnje, modela 

sanacije, prezentiran je POS u gradu Osijeku, promovirana je knjiga Miroslava Begovića, organizirana su 

predavanja i radionice male škole arhitekture za mlađu populaciju, predstavljena je izložba studentskih 

radova o saniranju prostora na otoku Viru te su dijeljeni besplatni arhitektonski savjeti građanima Osijeka. 

Esseker centar ujedno je bio i mjesto odmora, druženja i razmjene iskustava arhitekata i raznih tvrtki koje 

su se predstavile u ovom prostoru. Druženje se nastavilo i nakon formalnog dijela kongresa prvi dan u 

prostorijama Arheološkog muzeja grada Osijeka, gdje je otvorena i izložba 'Nagrađena hrvatska 

arhitektura', a posljednje večeri organizirana je gala večera i zabava u prostorima Vinarije Belje. 

  



 

Sudionice 4. kongresa hrvatskih arhitekata bile su nastavnice s našeg Fakulteta, prof.dr.sc. Sanja Lončar 

Vicković i dr.sc. Dina Stober, koje su na okruglom stolu, održanom drugog dana Kongresa, razgovarale 

na temu ''Projektne strategije i alati, lowtech – uradi sam; jednostavne tehnologije i izvrsni arhitektonski 

projekti'', gdje su prezentirale gradnju slamom. Nataša Bošnjak je sudjelovala u savjetovanju građana 

prilikom gradnje građevina, a nastavnica Željka Jurković sudjelovala je u cjelokupnoj organizaciji 4. 

kongresa arhitekata u Osijeku. Konstruktivnim diskusijama i svojom nazočnošću Kongresu u Osijeku svoj 

su doprinos dali i prof.dr.sc. Željko Koški i Ivana Brkanić. 

 

Zaključke koji su doneseni na 4. kongresu hrvatskih arhitekata potpisali su predsjednik Udruženja 

hrvatskih arhitekata Hrvoje Hrabak, predsjednik Hrvatske komore arhitekata Tomislav Ćurković, te izvršna 

direktorica organizacijskog odbora 4. kongresa arhitekata, a glase: 

-        Kohezija unutar struke, koju prepoznajemo kao glavni cilj djelovanja strukovnih udruženja. U 

dužem periodu obilježenom dubokom društvenom krizom, koji recentno dodatno otežava očito 

legislativno slabljenje položaja arhitekata, čvrst stav i zajednički glas jedini su jamci očuvanja 

profesionalnog dostojanstva. Tisuće kolega širom Hrvatske su nužan i vrijedan katalizator svih oblika 

razvoja i itekako su sposobni artikulirati bitne zahtjeve prema društvu. 

-        Strategija koja mora obilježavati ukupan i međusobno koordiniran rad strukovnih udruga. Tisućljetni 

sustav koji je na globalnoj razini osiguravao ulogu arhitekta, nestao je u prahu. Zakoni neoliberalnog 

tržišta često su u izravnoj koliziji s arhitektonskim počelima. Jedino promišljena, aktivna i usklađena 



promocija može osigurati arhitektonsku zastupljenost u svim razinama društva, a za što je potrebna i 

nova, suvremeno usmjerena institucija. 

-        Aktivizam postaje jedna od ključnih djelatnosti arhitekata, kroz institucionalno artikuliran stručni 

aktivizam, zasnovan na znanju angažiranih profesionalaca. Arhitektura je oduvijek javna disciplina, no 

vjerodostojnost u uvjetima kontinuirane utakmice u svim kulturnim, umjetničkim i društvenim aspektima 

možemo postići sustavnim i općerazumljivim objašnjavanjem vrijednosti arhitektonske elaboracije. 

Medijska prisutnost arhitekata i arhitekture svakako je važna sastavnica ovog aktivizma. 

-        Politika je važan front ostvarenja arhitektonskih težnji. U dnevnoj zbilji, elitistička pozicija „po strani“ 

jednostavno više nije opcija. Arhitekti moraju osigurati mjesto uz politiku, naravno, u prvom redu kao 

neovisni stručnjaci. A politika, koju smo izborili uz suradnju politike je snažan alat za snalaženje u mreži 

lokalnih i krovnih politika, stoga je treba sustavno razvijati i implementirati. 

-        Vrijednosni sustav je jedini temelj arhitektonskog rada i važan nam je konsenzus po pitanju 

arhitektonskih vrijednosti. Treba ih, nakon kaosa razmetnih godina, redefinirati, brižno oblikovati, razvijati 

i usaditi, s punom pažnjom za socijalni i geografski moment. Na mjestu spektakla i blještavila niknut će 

vrijednosti utemeljene na dubinskom razumijevanju lokalnih i održivih tekstura ljudi i krajolika, jedna nova 

arhitektura – arhitektura Zemlja. 

  

za e-GFOS pripremila: 

Nataša Bošnjak, dipl.inž.arh. 

  

  

Zajednički temelji - Prvi skup mladih istraživača iz područja građevinarstva, arhitekture, 

geodezije i elektrotehnike. 

  

U Splitu je 26. i 27. rujna ove godine održan Prvi skup mladih istraživača iz područja građevinarstva, 

arhitekture, geodezije i elektrotehnike - ZAJEDNIČKI TEMELJI. Skup je organizirao Fakultet 

građevinarstva, arhitekture i geodezije Sveučilišta u Splitu, a sudjelovali su predstavnici građevinskih 

fakulteta iz Hrvatske i susjedne Bosne i Hercegovine. Građevinski fakultet iz Osijeka imao je dva 

predstavnika, Gorana Gazića, dipl.inž.građ. i Maria Galića, dipl.inž.građ. Ciljevi Skupa bili su upoznavanje 

i poticanje suradnje mladih istraživača (doktoranada) iz znanstvenog područja tehničkih znanosti kroz 

razmjenu iskustava, ideja i koncepata, a u svrhu ostvarivanja boljeg okruženja u znanstveno-

istraživačkom radu. 

Prvoga dana Skupa sudionicima su se obratili predstavnica organizacijskog odbora, Morena Galešić, 

dekan Fakulteta, prof.dr.sc. Alen Harapin i prorektorica Sveučilišta u Splitu, prof.dr.sc. Branka Ramljak, 

koji su u pozdravnim govorima istaknuli potrebu udruživanja mladih znanstvenika Hrvatske prilikom 

suprotstavljanja izazovima u istraživačkoj, nastavnoj i stručnoj djelatnosti, a posebno glede 

interdisciplinarne suradnje. U nastavku su uslijedila pozvana predavanja prof.dr.sc. Alena Harapina i 

prof.emer.dr.sc. Ognjena Bonaccija, koji su govorili o potrebi suradnje u znanosti i o znanosti u praksi i 

teoriji. Drugoga je dana voditelj Ureda za transfer tehnologije Sveučilišta u Splitu, Nikola Balić, održao 

predavanje o novom programu financiranja Europske unije Horizon 2020, a predstavljen je i projekt 

Jadranska infrastruktura za transfer tehnologije-TTAdria. 



Izlaganja mladih istraživača, kojih je bilo ukupno 33, podijeljena su u šest sekcija. Teme su bile iz 

građevinarstva (konstrukcije, hidrotehnika, prometnice i organizacija građenja), elektrotehnike 

(modeliranja procjene rizika, optimalizacija potrošnje energije i sl.), geodezije (internetska semantika za 

geostatističke podatke i kartografija) i arhitekture (urbanizam i povijest umjetnosti), a sažetci izlaganja su 

tiskani u zborniku radova. Skup je zaključen održavanjem okruglog stola s temom budućnosti mladih 

znanstvenika u Hrvatskoj, gdje je istaknut problem financiranja istraživanja i politike razvoja znanosti. 

Nakon završetka Skupa organiziran je posjet Galeriji Meštrović i razgledavanje Dioklecijanove palače, 

gdje je o povijesti palače i razvoju Splita govorila doc.dr.sc. Katja Marasović. 

Kao sudionici Skupa želimo izraziti zahvalnost na gostoprimstvu i pohvaliti izvrsnu organizaciju. Osnovna 

svrha Skupa je hvale vrijedna i nadamo se da će ostali građevinski fakulteti u Hrvatskoj prepoznati 

kvalitetu ideje te da neće sve ostati na polaganju zajedničkih temelja. 

   

za e-GFOS pripremio: 

Goran Gazić, mag.ing.aedif. 

 


